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رویداد

 
 کدام زباله ها 

در محیط های آبی دیرتر تجزیه می شوند؟
بیشترین میزان زباله های دریایی از سواحل و فعالیت های 
تفریحی می آینــد و کمترین میزان آلودگــی هم مربوط به 
فعالیت های پزشکی اســت. در این میان فیلترهای سیگار 
 هم چیــزی در حدود 25 درصــد از زباله هــای دریایی را 

تشکیل می دهند.

گزارش تصویری

شــهروند | می گویند خانه ای که میهمان زیاد رفت وآمد داشته 
باشد، خانه تکانی زیاد اتفاق می افتد! با در نظر گرفتن این موضوع، 
می توانیم دلیل بی توجهی سالیان گذشته به شرایط ورزشگاه آزادی 
را پیدا کنیم. ایران سال ها بود که فرصت میزبانی رقابتی بسیار بزرگ 
و میزبانی از میهمانان خارجی فوتبالی و سیاســی و اقتصادی برای 
برگزاری یک مسابقه در حد فینال لیگ قهرمانان آسیا را نداشت. 
به همین ترتیب هیچ وقت اراده ای برای بازسازی ورزشگاه آزادی و 
رساندن آن به استانداردها وجود نداشت. منتهی فینالیست شدن 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا و برگزاری بازی آخر در تهران،  یک 
پیام واضح برای مسئولان ورزش ایران داشت. آنها میهمانان خارجی 
بسیار مهمی داشتند و باید طبق دستورالعمل کنفدراسیون فوتبال 
آسیا ورزشــگاه آزادی را آماده میزبانی می کردند. به این ترتیب در 
یک پروسه زمانی کوتاه با کار شبانه روزی، تغییرات مورد نظر آزادی 
را انجام دادند و فینال هم با تمام  نقاط مثبت و منفی ای که داشــت، 
برگزار شد. به منظور بررسی شرایط میزبانی ورزشگاه آزادی فرصتی 
دست داد تا با شاهین رحمانی، عضو ایرانی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
که عنوان ناظر ویژه امنیتی و مدیریت استادیوم های فوتبال را برعهده 
دارد، گفت وگو کنیم. مصاحبه ای که به خوبی نشان می دهد هنوز هم 
باید نسبت به شرایط میزبانی ایران در رقابت های بزرگ تأمل و تفکر 

داشته باشیم. 

  فینال لیگ قهرمانان آســیا برگزار شــد و برای انجام این کار در 
پروســه ای که کمتر از یک ماه طول کشید، مسئولان مجبور بودند 

تغییراتی را در ورزشگاه آزادی ایجاد کنند.
وقتی درباره تغییرات ورزشگاه آزادی صحبت می کنیم بحث اصلی ما نامه ای 
رسمی بود که به ایران درباره تغییرات فیزیکی در 24 آیتم که باید برای میزبانی 
انجام می شد به باشگاه و فدراسیون فوتبال ارسال شد. این درخواست  و نامه البته 
بنا بر زمان کوتاه باقیمانده تعیین و AFC خواستار بازسازی هایی شد که در این 

مدت کم  امکان اجرای آن وجود داشت. 
  در این رابطه، انتظارات کنفدراسیون فوتبال آسیا به صورت تمام 

برآورده شد؟
مســئولان مربوطه برای انجام تغییــرات در ورزشــگاه آزادی با هماهنگی 
فدراسیون فوتبال،  حتی تا شب مسابقه و روز برگزاری فینال داشتند کارهای 
مورد نظر را برای آمادگی ورزشــگاه انجام می دادند. به هرحال تلاش خود را هم 
کردند و بســیاری از موارد مورد نظر فدراسیون فوتبال آسیا انجام شد. منتهی 
حقیقت امر این است که تمام خواسته های AFC اجرا نشد و نباید نسبت به این 
واقعیت بی توجه بود. بخش مهم قضیه هم همین است که ببینیم آیتم های مورد 
نظر با چه کیفیتی انجام شد. باز هم تأکید می کنیم که تلاش شد تا ورزشگاه آماده 
میزبانی باشد ولی قطعا همین تغییرات هم می توانست با کیفیت بهتری انجام 
شود. به هرحال فراموش نکنیم که مهمترین آیتم که به شکلی ویژه مورد نظر 
کنفدراسیون فوتبال آسیا بود، یعنی ساماندهی بلیت فروشی و تماشاگران در این 
فینال باز هم مورد توجه مقامات اجرایی و فوتبال ایران قرار نگرفت و مشکلات 

قبلی باز هم تکرار شد.
  سیستم بلیت فروشی چند سالی است که در ایران اجرا می شود، 
اما همواره با نواقصی عجیب روبه رو بوده و انگار قرار هم نیست یک بار 

برای همیشه مشکلات آن برطرف شود. 
ما بارها و بارها تأکید کرده بودیم که صندلی ها باید شماره گذاری شود. ردیف ها 
شماره داشته باشد. تماشــاگر در راهرو ننشیند و شــاهد ازدحام جمعیت در 
ورزشگاه نباشیم. متاسفانه به این موضوع مهم ترتیب اثر ندادند. AFC تأکید 
داشت بلیت فروشی باید براســاس مکانیزم استاندارد و شماره صندلی و ردیف 
جایگاه های مختلف ورزشگاه انجام شــود. متاسفانه تا لحظه آخر هم مقاومت 

کردند و گفتند امکان انجام این کار وجود ندارد. 
  در این مدت  هم اخبار مختلفی درباره فشــار AFC  به ایران برای 
بلیت فروشی براساس شماره صندلی منتشر شد و تقریبا زمان زیادی 
اســت که درحال رایزنی با فوتبال ایران برای اجرای این موضوع 

هستید. 
کنفدراسیون فوتبال آسیا هیچ وقت به دنبال اعمال فشار و برخورد سخت نبوده 
و تمام تلاش خود را کرده است تا با تعامل کشورهای مختلف را به استانداردها در 

زمینه های مختلف ازجمله میزبانی مسابقات مختلف نزدیک کند. به هرحال باید 
توجه داشت که موضوع بلیت فروشی براساس شماره صندلی چیزی نبود که 
فقط برای این بازی آن را خواسته باشیم. از دو سال قبل مذاکرات و نامه نگاری 
با کشورهای مختلف در این زمینه انجام شــد و از ابتدای رقابت های این فصل 
تصمیم گرفته شد سختگیری بیشتری انجام شود. حتی استقلال و پرسپولیس 
هم به دلیل بلیت فروشی بیش از گنجایش ورزشگاه در چند نوبت جریمه شدند 
که مبلغ آن برای کنفدراسیون آســیا ناچیز بود. درواقع هدف از این جریمه ها 
درآمدزایی نبود بلکه تذکر دادن برای رعایت استانداردها بود که متاسفانه برای 

فینال دوباره شاهد اجرا نشدن آن بودیم.

  با توجه به بی توجهی صورت گرفته به تأکیدهای کنفدراســیون و 
تکرار مشکلات گذشــته، دوباره شاهد برخورد انضباطی با باشگاه 

پرسپولیس خواهیم بود؟
الان باید منتظر باشیم و ببینیم AFC با توجه به اتفاقاتی که در آزادی در روز 
فینال رخ داد چه تصمیم جدیدی اتخاذ خواهد کرد. به هرحال همه باید بدانند 
که دو نامه بسیار مهم قبل از فینال به فدراسیون و باشگاه پرسپولیس ارسال شد. 
در نامه اول تأکید شد که طبق استانداردها و مکاتبات قبلی، بلیت فروشی فینال 
هم باید طبق استانداردهای بین المللی و شماره صندلی و ردیف انجام شود. در 
نامه دوم با توجه به شناخت و آگاهی که از سیســتم اجرایی در ایران داشتیم، 
خواستار ارایه تضمین کتبی و رسمی شدیم که دوباره شاهد ازدحام جمعیت 
و بی نظمی نباشیم. یعنی AFC خواست که مدیران فوتبال ایران برای انجام 
چنین کاری تضمین بدهند، اما همه دیدیدم که باز هم رعایت نشد. با این حال 
پروژه ای که در دستور کار کنفدراسیون فوتبال آسیاست باید قدم به قدم و با صبر 

پیش برود و قطعا با مرور زمان به استانداردهای لازم خواهیم رسید. 
  ازدحام جمعیت عوامل اجرایــی AFC را برای برگزاری فینال با 

مشکل روبه رو کرد یا به راحتی با این مسأله کنار آمدید؟
برقراری امنیت این نیست که جمعیت به حدی بیش از گنجایش ورزشگاه 
وارد استادیوم شود که نیروهای امنیتی با فشار و زور درهای استادیوم را ببندند. 
برقراری امنیت یعنی این که ازدحام جمعیت برقراری نظم و اجرای مسابقه را 
با مشکل مواجه نکند. شرایط به طوری باشد که تماشاگر مشکلی برای رفت و 
آمد نداشته باشد. اطلاعات درست به مردم حاضر در ورزشگاه داده شود. منتهی 
این کارها انجام نشــد. بلیت ها بدون شــماره صادر و فروخته شد. در قسمت 
جایگاه های اطراف  VIP شاهد اتفاقات بسیار بدی به خاطر ازدحام جمعیت 
بودیم. صحنه هایی بسیار   زشت که بارها نسبت به آن تذکر شفاهی و کتبی صادر 
شده بود. حتی برخلاف درخواست کنفدراسیون فوتبال آسیا به صورت شفاف 

اعلام نکردند که درهای استادیوم چه زمانی به روی تماشاگران باز خواهد شد.
  توضیحات شما نشان می دهد که میزبانی آن طورها هم که مدیران 

ورزش و فوتبال ایران می گویند، خوب نبوده است!
متاسفانه در ایران میزبانی مســابقات با این شــرایط را یک افتخار قلمداد 

می کنند. مثلا این که ورزشــگاه آزادی نزدیک به 78 هــزار صندلی دارد ولی 
100 هزار نفر وارد می شــوند را افتخاری بزرگ می دانند، درحالی که این اصلا 
افتخار نیست. جمعیت باید به اندازه گنجایش ورزشگاه باشد تا همه چیز  بدون 
بحران و مشکل قابل مدیریت باشد. این موضوع از نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا و 
برگزارکنندگان یک مسأله منفی است. چون ازدحام باعث می شود رویداد خوب 
مدیریت نشود.  من نمی دانم چه ضرورتی دارد که تماشاگران ساعت ها قبل از 
شروع مسابقه وارد ورزشگاه شــوند؟ این واقعا چه بهره ای دارد که به آن افتخار 
می شود؟ باید طبق پروتکل و برنامه ریزی درهای ورزشگاه در ساعت مقرر باز شود 
و تماشاگر بیاید و با بلیتی که در اختیار دارد جای اصلی خود بنشیند. این تجمع 
و زود حاضر شدن در ورزشگاه نه تنها باعث می شود انرژی بیشتری برای مدیریت 
مصرف شود، بلکه استهلاک ورزشگاه و هزینه ها را بیشتر می کند. واقعا فایده و 
افتخار این کار چیست که تماشاگر از ساعت 7 صبح در استادیوم باشد؟ با این 
حال همین عدم اعلام زمان دقیق باز شدن درهای استادیوم هم باعث بی نظمی 

و  مشکلات بسیار زیاد شد.
  در این مسابقه بالاخره شاهد بودیم که زنان ایرانی هم توانستند 
مجوز حضور در ورزشــگاه آزادی را البته به صورت محدود دریافت 

کنند که این اتفاق بازتاب ویژه ای هم داشت. 
AFC فدراسیون جهانی فوتبال و حتی فدراسیون های تابع در اساسنامه خود 
تأکید کرده اند که هیچ تبعیض نژادی، قومیتی، مذهبی  و سیاسی در فوتبال نباید 
وجود داشته باشد. تفاوتی بین مرد و زن نباید باشد. طبیعتا همواره هم تلاش 
می شود که قانون طبق اساســنامه اجرا شود. در فینال لیگ قهرمانان آسیا هم 
چون همه چیز زیر نظر AFC بود باید قانون اجرا می شد و خانم ها وارد ورزشگاه 
می شدند.  با توجه به شرایط خاصی که در ایران بود از قبل به AFC اطلاع داده 
شد که هماهنگی های لازم برای حضور عده ای خانم در ورزشگاه انجام شده است 
و ما وارد جزییات آن نشدیم و فقط می دانستیم و دیدیم که تعدادی خانم آمدند و 

در ورزشگاه حضور داشتند.
  AFC  در جریان این مســأله که خانم ها به صورت گزینشــی به 

ورزشگاه آورده شدند، قرار دارد؟  
به هر صورت همان طور که گفتم قرار فیفا و AFC اعمال فشار با سیاست زور 
نبوده و نیســت. از همان ابتدا هم با توجه به شناختی که از شرایط خاص ایران  
وجود داشــت هیچ توقعی نبود که به صورت صد درصد شرایط حضور زنان در 
ورزشگاه فراهم شود. ایران به فیفا و AFC هم اعلام کرده بود موضوع ورود زنان 
به ورزشگاه ها به صورت گام به گام درحال حل شدن است و این مسأله در قدم 
اول قابل قبول بود. حتی کنفدراسیون فوتبال آسیا طبق سیاست های خود برای 
خبرنگاران زن ایرانی هم آی دی کارت صادر کرد و آنها بدون مشکل به ورزشگاه 
آمدند. برخی از خانم ها هم به دلایلی پشــت در مانده بودند که بعد از رایزنی و 

تلاش هایی که انجام شد توانستند وارد ورزشگاه شوند. 
  در کنار میهمانان ویژه کنفدراســیون فوتبال آسیا و فدراسیون 
جهانی فوتبال،  شــاهد حضور تعداد زیــادی از مقامات ایرانی در 
ورزشگاه آزادی ایران هم بودیم. این تداخل حضور مقامات ایرانی و 

میهمانان ویژه خارجی مشکلی ایجاد نکرد؟
با توجه به اهمیت مســابقه فینال، ما شــاهد حضور تعداد قابل توجهی از 
مقامات ایرانی در ورزشگاه آزادی بودیم. طبیعتا AFC مشکلی با این قضیه 
نداشت. اما نحوه ورود و خروج ها بی نظمی های زیادی را به وجود آورد.  توجه 
داشته باشید که برخی از مقامات بلند پایه و حتی متوسطی که به آزادی آمدند با 
پروتکل های بین المللی آشنا نبودند. همه می خواستند از موقعیت و قدرتی که 
دارند استفاده کرده و وارد جایگاه میهمانان ویژه بشوند. محافظان آنها هم حتی 
وارد قسمت VVIP شدند و همین مسأله باعث شلوغی بیش از حد جایگاه 
VIP و VVIP  شد. با این حال با تکرار برگزاری چنین مسابقاتی در ایران این 
مشکل قطعا حل خواهد شد و به این پروتکل ها  و نحوه میزبانی از میهمانان 

عادت خواهند کرد. 
  به عنوان سوال آخر دوست داریم بدانیم که نظرتان درباره کلیات 
اتفاقاتی که در این چند روز برای میزبانی تهــران از فینال رخ داد 

چیست؟
بازي در تهران با سختي های زیادي برگزار شد. در طول حضور عوامل اجرایی 
AFCتا برگزاری مسابقه چلنج ها و مشکلات ریز و درشتی را تجربه کردیم. با 
این حال نباید زحمت زیادي كه میزبان متحمل شد و تغییراتي كه ایجاد كرد را 

نادیده گرفت. به هرحال این رویداد بزرگي بود.

  واحد مســکونی احداثی برای مددجویان مناطق زلزله زده اســتان کرمانشاه با حضور رئیس 
کمیته امداد امام خمینی)ره( در شهرستان های ســر پل  ذهاب، گیلانغرب، قصرشیرین و دالاهو 

افتتاح شد. )مشرق(

  حمید رسایی در اینستاگرام خود نوشت: »شما هم می توانید با صرف کمی وقت و حوصله به 
خرج دادن، باغچه کوچکی در پشت بام یا تراس منزلتان داشته باشید. هم تفریح است، هم نوعی 

از اقتصاد مقاومتی در خانواده و از همه مهمتر، طعم متفاوت و ارگانیک از سبزی.« )رکنا(

  حدود چهل  ســال پیــش یک حفره بــزرگ به نــام دروازه جهنــم یــا دروازه دوزخ در کنار 
روستای دروازه در قره قوم، استان آخال ترکمنســتان به وجود آمد. این میدان گازی که ۶9 

متر عرض و 3۰ متر عمق دارد از همان زمان در حال سوختن است. )خبرآنلاین(

  با ما نکنید این کارها را! یک روز زنان را به استادیوم راه می دهید، خبری از دادستانی و تهدید 
و زور نمی شود. همه از این که پای بانوان  قانونی به آزادی باز شــده است و آبروی ایران هم حفظ 
شده، خوشحال و راضی اند. باور کنید این سرخوشــی )ولو کوچک و منتخب( برای  یک ماه ما کافی 
اســت... حالا برداشــته اید در یک اقدام خودجوش و بی اعلام قبلی، کاراته بانوان را در شــبکه 

ورزش پوشش داده اید؟  

فی
گرا

فو
این
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وزیر امور خارجه کشورمان در توییتر خود و در واکنش به اظهارات مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا 
مبنی بر گرسنه ماندن مردم ایران نوشت: »تهدید آشکار به گرسنه ماندن ایرانیان -جنایتی علیه بشریت- 
در تلاشی ناامیدانه برای اعمال نفوذ آمریکا بر ایران، پمپئو نیز همانند پیشینیان خود یاد خواهد گرفت که 
علیرغم تلاش های ایالات متحده، ایران نه تنها زنده خواهد ماند، بلکه بدون قربانی کردن حق حاکمیتی 

خود به پیشرفت ادامه می دهد.«

محمدجواد ظریف:  

 به پیشرفت
 ادامه خواهیم داد
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در هـر بار تمریـن پناهگيری، 
در محل هـای امـن پناهگيری 
کنيـد تا انجـام ایـن عمل در 
زمـان وقـوع زلزلـه، نيـاز به 

صرف وقت نداشـته باشـد.

  متاسفانه در ایران میزبانی مسابقات با این شرایط را 
یک افتخار قلمداد می کنند. مثلا این که ورزشگاه 

آزادی نزدیک به 78 هزار صندلی دارد ولی 100 هزار نفر 
وارد می شوند را افتخاری بزرگ می دانند، درحالی که 

این اصلا افتخار نیست. جمعیت باید به اندازه گنجایش 
ورزشگاه باشد تا همه چیز  بدون بحران و مشکل قابل 
مدیریت باشد. این موضوع از نظر کنفدراسیون فوتبال 

آسیا و برگزارکنندگان یک مسأله منفی است

کسی نباید به این میزبانی 
افتخار کند

شاهين رحمانی، مدیر استادیوم ها و امنيت کنفدراسيون فوتبال آسيا در گفت وگو با »شهروند« از فينال ليگ قهرمانان می گوید
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